
سمفونی خطوط 
دوشنبه 21 اسفند 1402
سال دوم   شماره 467
www.hammihanonline.ir

شأن یک روحانی، فیلمبرداری نیست هدایتگری است �
 هادی ســروش، اســتاد فقه و فلســفه حوزه علمیه در 
واکنش به حادثه درمانگاه قم با بیان اینکه روحانیون به این 
موضوعــات بی تفاوت نیســتند، به هم میهــن توضیح داد: 
»موضع گیری مراجع و علما در دو ســطح است؛ اول اینکه 
مراجع که در امور کلی و مسائلی که در جامعه به وجود می آید، موضع گیری دارند، 
این مسئله تحت عنوان امر به معروف و نهی از منکر به وجود آمده و آقایان مراجع 
کلیاتی درباره امر به معروف و نهی از منکر اظهارنظر کرده اند که می شود درستی 
و نادرســتی این موضوع را ارزیابی کنیم. در ســطح دوم که علما قرار می گیرند، 
اساتید حوزه به نوعی در گروه های مربوط به فضای مجازی یا در مدارس حوزه ها 
موضع گیری و اســتدل هایی مطرح کرده اند و این واکنش ها پس از چند روز در 
رسانه ها منتشر می شود. در حقیقت این موضع گیری ها در فضای مجازی موجود 
است اما در رسانه های رسمی مطرح نشده است.« او درباره فرهنگ جامعه ایرانی 
و امــر به معــروف و نهی از منکر تاکید کرد: »امر به معروف و نهی از منکر را هیچ 
فقیهی در تمام دوره هزار سال فقه شیعه و غیبت امام زمان)عج( واجب مطلق - 
مانند نماز - ندانســته اســت. همه گفتند امر به معروف و نهی از منکر را واجب 
مشــروط است که 4 شــرط مهم دارد. البته برخی از فقها 8 شــرط به آن اضافه 
کرده اند. یکی از شروط مهم این است که آمر باید امر به معروف و نهی از منکر را 
بشناسد. کسی که منکر را نمی شناسد، ممکن است نهی از منکر کند درحالی که 
این موضوع به توهم او منکر است اما در میان نگاه دینی ممکن است منکر نباشد. 
شرط دوم این است که باید بداند که امر به معروف و نهی از منکرش تاثیر دارد. اگر 
بداند که تاثیری ندارد، اصلًا این امر واجب نیست. به عنوان مثال من به یک خانم 
بگویم: »حجابت را رعایت کن.« بگوید: »به شما ربطی ندارد.« این امر به معروف 
تاثیری ندارد و اصلًا واجب نیست. شرط دیگر این است که امر به معروف و نهی از 

منکر نباید منجر به مفســده دیگر یا آســیب به دین می شود، واجب نیست و در 
برخی از موارد اشکال شرعی هم دارد.«

این استاد فقه و فلســفه حوزه علمیه با اشاره به عکسبرداری و فیلمبرداری 
افزود: »آیا شــأن یک روحانی، شــأن فیلمبرداری و عکاسی است؟ به صراحت 
می گویم که شــأن یک روحانی هدایتگری اســت. یک روحانی نه فیلمبردار، نه 
عکسبردار، نه خبرنگار و نه خبرگزار است. شأن یک روحانی براساس لباسی که 
پوشــیده، شــأن هدایت با اخلاق، زبان نرم، تقوا و خداترسی است. ضمن آنکه 
طبق نظر برخی از حقوقدانان و فقها، فیلم و عکس گرفتن از اشــخاص و نشــر 
حتی در فضای عمومی، از نظر حقوقی جرم و از نظر فقهی هم حرام است. چراکه 
ورود به حریم خصوصی افراد اســت. اینطور نیست که از افراد در خیابان، پارک، 
درمانگاه، مدرســه یا محوطه آزادی، به دلیل عمومی بودن بتوان عکس یا فیلم 
گرفت. هیچ کسی اجازه نمی دهد در فضای مجازی از خانم  او عکس بگیرند. پس 
ورود به حریم خصوصی است. می شود از تابلو خیابان عکس گرفت چراکه حریم 
خصوصی ندارد اما انسان حریم خصوصی دارد حتی در مکان عمومی و عرف و 
مردم آن را نمی پذیرند. ورود به حریم شخصی افراد از نظر فقهی معصیت محسوب 

می شود، چون حق الناس است.«
سروش در پاسخ به این سوال که عکسبرداری و فیلمبرداری در امر به معروف 
و نهی از منکر تعریف می شود؟ گفت: »خیر، چراکه امر به معروف و نهی از منکر 
دارای سه مرتبه است؛ مرتبه قلبی - تنفر از منکر - مرتبه زبانی - در صورت مؤثر 
بودن تذکر می دهد - و مرتبه عمل. طبق قوانین کشور مرتبه عمل یا امر به معروف 
و نهی از منکر رفتاری به سیستم دولت باز می گردد. لذا هر فردی نمی تواند وارد 
مرتبه عمل شود. عکسبرداری و فیلمبرداری در مرحله عمل قرار می گیرد که نیاز 
بــه اجازه قانونی و مقام قضایــی دارد. افراد عادی اجازه ندارند که عکس یا فیلم 

بگیرند و فقط می توانند در مرحله زبانی امر به معروف و نهی از منکر کنند.«

نگاه روزنامه نگار

آقــای محســنی اژه ای؛ مــن »امیــد فراغــت« روزنامه نــگار بــه 
شــماره قــرار ۱4۰۲۰۱4۵۰۰۰۰۶۰۶۵48 و شــماره پرونــده 
۱4۰۲۰۱۹۲۰۰۰۳4۳8۳۹۹ کــه اتهامــم، تبلیــغ علیــه نظام 
جمهوری اسلامی ا ســت به رای صادره  شعبه ۷ بازپرسی دادگاه 
انقلاب ناحیــه یک کرج اعتــراض دارم. اصل ۳ قانون اساســی 
می گوید بالا بردن ســطح آگاهی های عمومــی در همه زمینه ها 
با اســتفاده صحیح از مطبوعات و رســانه های گروهی و وســایل 
دیگر و همچنین تامین آزادی های سیاسی و اجتماعی در حدود 
قانون، یکی از الزامات رشد و توسعه مملکت است. با توجه به رای 
صادرشده بازپرس محترم دو تن از وکلای برجسته مملکت یعنی 
آقایان دکتر ســعید خلیلی و عمادالدین باقی، طی رشته توئیتی 
بیان داشــتند: »شأن و وظیفه دادســرا و بازپرس تعیین مجازات 
نیســت و نباید از ابزارهای قانونی ماننــد قرار تامین و قرار نظارت 
قضایی برای مجازات متهم استفاده گردد، چه بسا همین متهم در 
دادگاه تبرئه شود. منع متهم از فعالیت در فضای مجازی و انتشار 
پیام، قطعاً نظارت قضایی نیست، بلکه خود مجازات است و البته 
نقض غرض قانون گذار است.« دکتر عمالدین باقی نیز در توئیتی 
بیان نمودند: »آقای خلیلی از وکلای خوشنام حقوق بشری روی 
نکته مهمی دست گذاشتند که قابل توجه مسئولان قضایی هم 
هست. موارد عدیده ای مشاهده شــده که بازپرس در مرحله ای 
که وظیفه اش انجام تحقیقات اســت، به نوعی دادرســی کرده و 
تصمیمی اتخاذ نموده که از شئون دادگاه است. ظاهراً تازه ترین 

نمونه اش آقای امید فراغت است.«
جناب قاضی القضات؛ هدف از بیان واقعیت ها ی این چنینی 
این است که همگی به درک و شناخت بهتری از ابعاد پیدا و پنهان 
جامعــه امروز دســت پیدا کنیم و نیز نیک بدانیم که حق مســلم 
همگی مان این است که زندگی آبرومندی را تجربه کنیم. بنابراین، 
هر آن چه که مانع از تحقق زندگی آبرومندانه و شرافتمندانه ملت 

ایران اســت، قابل نقد و انتقاد کردن اســت. جناب آقای اژه ای، 
قطعاً می دانید که نقد و انتقادات نســبت بــه وضع موجود، برای 
زندگــی کردن مطلوب ترِ ملت ایران اســت. آیا جواب نقد و انتقاد 
روزنامه نگاری که وظیفه ذاتی اش بیان مشکلات، آن هم در فضایی 
که تمام مردم در بطن واقعیت ها حضور دارند و به صورت عینی با 
انواع و اقسام مشکلات و آسیب هایی مثل فقر، بیکاری، ناامیدی، 
گرانی و...مواجه اند، اخذ ســند شش دانگ برای آزادی و دو سال 
منع فعالیت در شبکه های اجتماعی ا ست؟ آیا پیام چنین حکمی 
در دنیایــی که مــردم در فضای گردش آزاد اطلاعــات قرار دارند، 
تبلیغ علیه نظام نیست؟ آیا سخن گفتن از کمبود دارو برای درمان 
بیماران، گرانی های افسارگســیخته، عدم امکان ازدواج جوانان، 
بیکاری و ناامیدی هایی که در بطن جامعه، جاری و ساری ســت، 
تبلیغ علیه نظام اســت؟ اگــر امثال روزنامه نــگاران و منتقدان از 
مشــکلات ننویســند، آیا خود مردم چنین واقعیت های تلخی را 
نمی بینند؟ چرا برخی مسئولان با ندانم کاری و جامعه نشناسی، 
مردم نشناسی و سخت گیری های عجیب و غریب، جامعه آشکار 
را بــه جامعه پنهان، تبدیل می کنند؟ با توجه به این که بنده عضو 
انجمن صنفــی روزنامه نگاران اســتان تهران با شــماره عضویت 
۱۰4۶ هستم، اصول حرفه ای روزنامه نگاری در فضای گردش آزاد 
اطلاعــات معنی و مفهوم اصیل پیدا می کند، در غیر این صورت 
هرگونه ایجاد محدودیتی در راستای خبر رسانی و تحلیل و تفسیر 
وقایع، به نوعی تعرض به حقوق شهروندی و تعرض به حقوق صنفی 
می باشد. تمام سعی و تلاشِ اندیشه ورزی ام این بوده است که ۱۰ 
اصل بین المللی اخلاق حرفه ای در روزنامه نگاری را رعایت کنم و 
با صداقت، اســتقلال، انصاف، پاسخ گویی، پرهیز از افترا، آوردن 
منبع و به حداقل رساندن آسیب ها، ایران تاریخ دار و تمدن دارمان 
را به وسع توان، در مسیر واقعیت نگری، عقلانیت و دوری از شعار 
قــرار بگیرد. چراکه همگی مان در قبال امروز و همچنین آیندگان 
مسئول هستیم و باید ایران بهتری را به فرزندان مان تحویل بدهیم. 
لذا از حضرتعالی تقاضا دارم نسبت به خدشه وارد شدن به حق و 
حقوق شهروندی و صنفی ام، پاسدار کرامت انسانی ام باشید و با 
توجه به جایگاه تان، ضمن دستور بر لغو قرار نظارت قضایی مبنی 
بر عدم فعالیت در شبکه های اجتماعی، قدرت آنزیم هضم و قدرت 

پذیرش نقد و انتقاد روزنامه نگاران را به تصویر بکشید.

چند کلمه ای با ریاست محترم قوه قضائیه

3

انتخاب راه حل مشــخصی که ریسک کمتری داشته باشد، بی وقفه تلاش های 
خود را ادامه داده اند و پیش بینی می شود بازار با تاخیر در روز جاری شروع شود. 
اکثر ماژول سامانه بالا هستند انتظار می رود در زمان پیشرو، صددرصد سرویس ها 
تکمیل شــوند و همچنین نگرانــی بابت داده به طور قطع وجود ندارد. شــرکت 
مدیریت فناوری ضمن پوزش از تمامی ذینفعان بازار فرابورس، در تلاش اســت 
مطابق با پروژه های تعریف شده که مراحل تکمیلی خود را می گذراند از تکرار این 

گونه موارد جلوگیری کرده و خدمتی پایدار در این حوزه ارائه کند.«
معامله گران فرابورس امید داشــتند که اختلال ســامانه معاملاتــی در روز 
یکشنبه برطرف شود اما هیچ خبر خوشی تا ظهر روز یکشنبه به آن ها نرسید. 
در نهایــت، ناظر فرابــورس در اطلاعیه ای اعلام کرد: »به اطلاع می رســاند، با 
عنایت به رفع اختلال فنی پیش آمده در بازارهای فرابورس ایران، امروز یکشنبه 
]دیروز[ مورخ ۱4۰۲/۱۲/۲۰ دوره ســفارش گیری در تمامی بازارها از ساعت 
۱۳:4۵ لغایت ۱4:۰۰ بوده که در این بازه ایجاد، حذف یا ویرایش سفارشــات 
امکان پذیر است و پس از آن، معاملات به صورت حراج پیوسته از ساعت ۱4:۰۰ 
لغایت ۱۷:۳۰ برای تمامی بازارها ادامه خواهد داشت.« با وجود اینکه فرابورس 
روز گذشته در ساعات اعلامی فعال بود اما درباره وضعیت آن در امروز نمی توان 

اظهارنظری داشت. 

اگر اختلال فرابورس در بورس تکرار شود!  �
هومن عمیدی، کارشناس بازار ســرمایه، در گفت  وگو با 
خبرنگار هم میهن گفت: »ســازمان بورس و فرابورس جزو 
ارکان بازار ســرمایه هستند. وقتی اختلالی در سامانه های 
معاملاتی پیش می آید، وظیفه نهادهای مسئول این است که 
در اسرع وقت اقدام به اطلاع رسانی، رفع اختلال و اعلام زمان بندی برای انجام 
معاملات کنند. در خصوص اتفاق اخیر فرابورس، باید این نکته را ذکر کنم که ما 
به طور دقیق اطلاعی از منشــأ این اختلال نداریم. برخی شــنیده ها حاکی از 
تکمیــل ظرفیت حافظه سیستم هاســت که این ســوال را ایجــاد می کند چرا 
زیرساخت ها تقویت نشده است. برخی شنیده های دیگر خبر از حمله سایبری 
می دهند. اگر این گزاره درســت اســت، چرا تمهیدات پیش گیرانه و فنی برای 
جلوگیری از هک ســامانه اتخاذ نشده است. به هر دلیلی که این اتفاق افتاده، 
شرکت مدیریت فناوری بورس که مســئول این سامانه است و خدمات فناوری 
اطلاعات به بورس و فرابورس ارائه می کند، باید در خصوص این اختلال پاسخگو 
باشد. وقتی معاملات در فرابورس مختل می شود، صندوق ها و سهام حاضر در 
این بازارها غیرقابل معامله می شوند. درحالی که صاحبان سهام، به خاطر قابلیت 
نقد شــوندگی بالایی که فرابورس دارد، به این ســهام به چشــم شــبه پول نگاه 
می کنند. همین قابلیت برنامه ریزی به صاحبان ســهام اجــازه می دهد که در 
صورت نیاز به پول، برای فروش سهام و تامین مالی مورد نیاز برنامه ریزی کنند. 
متاســفانه در دو روز گذشــته اهالی بازار ســرمایه از این بابت متضرر شــدند و 

نتوانستند معاملات را پیگیری کنند.« 

عمیدی با اشاره به کشیده شــدن این اختلال به روز یکشنبه، اضافه کرد: 
»اختــلال به روز دوم کشــید و البته بعــد از رفع آن، یک بازه زمانی سه ســاعته 
و نیمه جبرانی در نظر گرفتند که بخشــی از مشکلات را حل کند اما بخشی از 
فعالان و معامله گران در این بازه زمانی حضور نداشتند. نمی شود با این سیستم و 
شرایطی که پیش آمده، کار کرد. درحالی که تمام وعده هایی که از سوی سازمان 
بورس و دست اندرکاران مسئول این حوزه شنییدم، درباره توسعه ابزارهای مالی 
و زیرساخت های بازار سرمایه بوده است. این وعده ها در حالی داده شد که این 
آقایان به وظایف دیگر خود از جمله صیانت از حقوق سهام داران و سکوت نکردن 
در برابر تصمیم های خلق الساعه اقتصادی که بر بازار سرمایه تاثیر می گذارد نیز 
عمل نکردند. بنابراین، آنان در همین بخش توسعه زیرساخت ها که ادعای زیادی 
داشتند نیز نتوانستند کاری از پیش ببرند.«  تحلیل گر بازار بورس در پاسخ به این 
ســوال مبنی بر این که شنیده ها حاکی از این است که مدتی قبل تست هایی 
برای محک امنیت سامانه فرابورس انجام شده بود، گفت: »بنده هم شنیده ام 
که هفته گذشته مسئولان شرکت مدیریت فناوری بورس تهران آنقدر بر وضعیت 
سیســتم معاملاتی مغرور شده بودند که قرار شد برای انجام این کار مسابقه ای 
برگزار و جایزه ای به شــخصی که ایرادات سیستم را استخراج کند، اهدا کنند. 
شــنیده های بنده هم این اســت که 8۰ باگ در سیســتم کشف شــد و فردای 
همان روز – شنبه - این اتفاق برای فرابورس افتاد. باید مشخص شود که آیا این 
اختلال از دریچه یکی از همان 8۰ ایراد سیستم ایجاد شده است، یا نه. در هر 
صورت، توجیهی برای این مســئله وجود ندارد و فعالان بازار سرمایه باید ضرر و 
زیان اختلال های روز شنبه و یکشنبه را مطالبه کنند. متاسفانه از حداقل های 
یک کشور در حال توسعه نیز برخوردار نیستیم که مسئول این وضعیت استعفا 
کند و کنار رود. خیلی بد اســت که بخواهیم  با یک عذرخواهی از سهامداران، 
ماجرا را تمام کنیم. در هر جایی از دنیا، ضرر و زیانی که به علت چنین حوادثی 
به فعالان بازار سرمایه وارد شود، قابل مطالبه است. چنین رویدادهایی باید مورد 
توجه اصحاب رســانه قرار بگیرد و توسط آنان نیز مطالبه شود اما در این حادثه 
رسانه ها سکوت معناداری داشتند درحالی که انتظار می رفت از لحظه نخست 
پیگیر جدی این رخداد باشــند.«  عمیدی درباره میــزان ضرر و زیان اختلال و 
تعطیلی فرابورس گفت: »بخشــی از معاملات و درآمد کارگزاران از دست رفت. 
برای محاسبه میزان این ضرر و زیان باید به کارمزد معاملات برای شرکت فرابورس 
و شرکت های کارگزاری توجه کرد. بخش دیگر خسارت ها، احتمالاً  به تامین مالی 
قراردادهایی بر می گردد که فعالان فرابورس خارج از این بازار داشته و برای تامین 
مالی آن روی فروش سهام برنامه ریزی کرده بودند اما به نظر من ضرر و زیان اصلی 
این اختلال، شــوک روزانه ای است که به سهامداران وارد می شود و ریسک های 
جدیدی که باید بپذیرند. با چنین وضعیتی سهام داران هر روز باید منتظر یک 
اتفاق جدید باشند. اگر چنین اتفاقی که دو روز گذشته برای فرابورس افتاد، برای 
سامانه هسته معاملات بازار بورس بیفتد، چه اتفاقی می افتد؟! اگر قرار باشد که 
این اتفاقات تکرار شود، مطمئن باشید که همین اعتماد ناچیز به بازار سرمایه از 

بین می رود و این خسارت معنوی بیشتر از خسارت مادی است.«

جمال رحمتی

روزنامه نگار 
امید فراغت

پاسخ مراجع تقلید به عکس و فیلم بدون اجازه
نه تنهــا در فرهنگ ما بلکه آنطور که مراجع به آن پاســخ داده  اند، 
عکس  و فیلمبرداری بدون اجازه جایز نیست و برخی هم آن را حرام 
اعلام کرده اند. خبرآنلاین در این مورد نوشت: »با توجه به وجود 
دستگاه های الکترونیکی که امکان ضبط صدا یا عکسبرداری و 
فیلمبرداری از افراد را به آسانی فراهم می آورد، حکم ضبط صدا، 
تصویربــرداری و فیلمبرداری از افراد، بدون اجازه آنها چیســت؟ 
چنین تصاویر و فیلم هایی را می توان بدون اجازه آن افراد منتشر 
کرد؟ آیا صدای ضبط شــده افراد در دورانی که امکان تقلید صدا 
فراوان اســت، در دادگاه قابل استناد است؟« هشت تن از مراجع 

تقلید به این سوال پاسخ دادند:
آیت اللــه مکارم شــیرازی: در صورتی که افرادی که تصویر و 
صدای آنها را برمی دارند، راضی نباشــند، جایز نیســت و صداها 
و حتی تصاویر قابل اســتناد در دادگاه ها نیســتند. ممکن است 

قرینه ای محسوب شود نه دلیل اصلی.
آیت الله فیاض: فیلمبرداری و عکاسی جایز نیست در صورتی 
که طرف نهی کند و راضی نباشد. انتشار آن نیز کما فی سابق جایز 

نیست. در دادگاه نیز قابل استناد نیست. 
آیت اللــه شــبیری زنجانی: ضبط و فیلمبــرداری از افراد 

در صورتــی که موجب تصّرف در املاک یا اموال افراد شــود یا 
خلاف تعهّد باشــد، بدون رضایت آنها جایز نیســت. نشر این 
تصاویــر و فیلم ها در صورتی که موجب افشــای ســرّ، غیبت، 
هتک حرمت مؤمن یا هر گناه دیگری شود، جایز نیست. به هر 
حال مناســب است، در هیچ صورتی نشر داده نشود. این گونه 
صداها و فیلم ها قابل استناد در دادگاه نیست، مگر در مواردی 
کــه برای محکمه صالحه، علم حاصل شــود و خطا هم در این 

گونه موارد نوعاً نادر باشد.
آیت الله سبحانی: در مورد سوال گاهی طرف در حالتی است 
که می خواهد صداوسیمای او پخش شود، در این صورت اشکالی 
ندارد و اجازه لازم نیست، ولی گاهی خارج از این مقام است؛ هر 

نوع تصرف شئون انسان پخش عکس و صدا نیاز به اجازه دارد.
آیت الله صانعی: امور مذکوره در سوال شرعاً و عقلًا حرام است 
چراکه اولًا انجام این امور تصرف در حدود و شئون دیگران است و 
تصرف در آن ها بدون رضایت برخلاف سلطه انسان بر خود و اموال 
و شئونش است و فقهای بزرگوار برداشتن یک دانه گندم و ارزنی که 
مالیت و ارزش ندارد و تاثیر در زندگی و معیشت صاحب آن نداشته 

را بدون رضایت او حرام دانسته اند.


